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Начальник зміни каскаду ГЕС—ГАЕС Дмитро БАЛАНДІН ще в 2001 році

закінчив Севастопольський інститут ядерної енергії та промисловості.

Тривалий час працював електрослюсарем та електромонтером на

ЮУАЕС. У 2005 році перейшов працювати на каскад ГЕС—ГАЕС, через

два роки посів нинішню посаду. Така виробнича школа дозволяє йому

нині бездоганно справлятися зі своїми виробничими обов’язками.

Виробнича нарада біля гідроакумулятора маслонасосної уста-

новки машиністів гідроагрегатів Андрія ЖУРБИ, Олекси

ШУМСЬКОГО та Юрія ТЕРЕЩЕНКА. Різні за освітою та вдачею,

вони складають навдивовижу злагоджений колектив однодум-

ців. Бо завжди живуть і діють за принципом «Один за всіх і всі

— за одного».

АТОМНИКИ — ЕНЕРГЕТИЧНИХ СПРАВ МАЙСТРИ

О СОЦИАЛЬНОМ
ПАРТНЕРСТВЕ

Выступая перед собрав-
шимися, генеральный ди-
ректор ОП «Южно-Украинс-
кая АЭС» Виссарион Ким
остановился на разделах
Колдоговора и задачах на
дальнейшее. Он отметил, что
у администрации с социаль-
ным партнером — профсоюз-
ным комитетом — отношения
строятся на принципах пари-
тетности и равноправия. Та-
кой подход при решении про-
изводственных и социальных
вопросов, считает Виссарион
Владимирович, особенно ва-
жен в период кризисных явле-

ний и социально-экономиче-
ских потрясений.

Вторил ему председатель
профсоюзного комитета ОП
ЮУАЭС Владимир Лещетный,
сказав, что руководители про-
форганизаций еженедельно
решают насущные вопросы
коллектива — согласование
приказов администрации и
совместных решений, рас-
пределение жилья и путевок,
оказание благотворительной
помощи и многое другое. Но
основополагающим все-таки
остается контроль за выпол-
нением Колдоговора.

— Мы долго будем вспо-
минать 2008 год, потому что

именно в этот период раз-
витие атомной энергетики
приобрело определенные
очертания и мы увидели
свет в конце туннеля, —
начал свое выступление на
конференции заместитель
Председателя Атомпроф-
с о ю з а — п р е д с е д а т е л ь
профсоюзного комитета ГП
НАЭК «Энергоатом» Алек-
сей Лыч. — К сожалению,
кризис все-таки внес свои
коррективы в деятельность
отрасли. В то же время,
НАЭК — единственная Ком-
пания, где социальная по-
литика является приоритет-
ным направлением после

безопасной эксплуатации
ядерных объектов Украины.
И это не просто слова. Они
подкрепляются утвержден-
ной сметой Фонда социаль-
ного развития, сохранени-
ем уровня оплаты труда и
его увеличением. В даль-
нейшем Компания продо-
лжит работу с Кабинетом
Министров Украины в отно-
шении перспектив разви-
тия энергетической отрас-
ли, пересмотра тарифа на
электроэнергию и повыше-
ния заработной платы с
доведением ее до средне-
европейского уровня.

(Окончание на 2-й стр.)

СОЦІАЛЬНА АКТИВНІСТЬ — ОСНОВА ДВОСТОРОННІХ, ПАРТНЕРСЬКИХ ВЗАЄМОВІДНОСИН

Генеральный директор ОП ЮУАЭС Виссарион КИМ:
«Наши усилия будут направлены на обеспечение
всех предусмотренных Колдоговором гарантий
и льгот работникам предприятия»

Совместная конференция трудового коллектива и
профсоюза ОП «Южно-Украинская АЭС», состоявшая-
ся в конце марта, обсудила и подвела итоги выполне-
ния Коллективного договора за 2008 год между адми-
нистрацией и профкомом, а также заслушала отчет
профсоюзного комитета. В ходе конференции ее
участники единогласным решением утвердили проек-
ты акта выполнения Колдоговора за 2008 год, поста-

новления конференции, правила внутреннего трудово-
го распорядка ОП ЮУАЭС, внесли изменения в состав
комиссии по трудовым спорам, а также избрали 25
делегатов на Колдоговорную и отчетную профсоюзную
конференции ГП НАЭК «Энергоатом». Кроме того, были
заслушаны и утверждены отчеты председателя проф-
кома и ревизионной комиссии. Их работе дана оценка
«удовлетворительно».

Це своєрідний девіз у роботі началь-
ника управління соціального розвит-
ку ВП «Рівненська АЕС» В’ячеслава
ПЕРЕХОДЬКА (на знімку), людини неспо-
кійної вдачі, грамотного і принципового,
який не стоїть осторонь і громадської
роботи. Є членом профкому підприєм-
ства, членом ЦК Атомпрофспілки.
Обраний депутатом міської ради. Він,
керівник такого клопітливого підрозділу
підприємства, знаходить сили і час на
вирішення безлічі питань атомних спіл-
чан, жителів Кузнецовська.

— Практика доводить, що всі соціальні
проблеми взаємопов’язані між собою. Ми
ж — і адміністрація, і профспілка — пра-
цюємо на спільний результат, — каже
В’ячеслав Олексійович. — Соціальні
потреби людей ми не завжди можемо
забезпечити у повному обсязі з огляду на
той кошторис, що виділяється. Я постійно
наголошую у своїх виступах — на засідан-
нях профкому, на різноманітних конфе-
ренціях, у пресі, що потрібно дійти якогось
єдиного стандарту. Це стосувалося випла-
ти і доплат пенсіонерам, були мої публіка-

ції з цього приводу і в «Атомнику України».
Сьогодні кошторис дозволяє здійснювати і
одноразові виплати, і щомісячні доплати
пенсіонерам, у яких трудова пенсія менше
1252 грн.

— Доплати, пільги усім категоріям
працівників чітко зафіксовані у Колек-
тивному договорі. Як він виконується
на РАЕС?

— У нас він охоплює 2092 особи. Це ті ж
одноразові та щомісячні доплати до пенсії,
виплати дітям-сиротам, напівсиротам,
дітям-інвалідам, при народженні дитини,
по догляду за нею до трьох років (за
медичними показниками — до шести),
матеріальна допомога на лікування, мало-
забезпеченим родинам, на поховання. Та
й сьогодні РАЕС вчасно здійснює всі
передбачені виплати, хоча і збільшилася
кількість людей, які їх потребують.

Але, за нашими підрахунками, на сто-
відсоткове фінансове забезпечення усіх
пільг не вистачає коштів. Тут є над чим
працювати адміністрації та профкому.

— Вам, як депутату міської ради,
напевне, доводиться чути нарікання,

мовляв, атомники більш соціально
захищені, аніж інші верстви населення
Кузнецовська.

— Це, справді, так. Бо маємо той же
Колективний договір. А це документ
головний у соціально-трудових відноси-
нах. З другого боку, ми не живемо окремо
від міста. Його мешканці мають можли-
вість відвідувати і прекрасний Палац куль-
тури, і спортивний комплекс з усіма
їхніми гуртками, секціями, відпочити в
реабілітаційно-оздоровчому комплексі

«Біле озеро». Усі ці заклади перебувають
на балансі Рівненської атомної електрос-
танції. Ними опікується наше управління
соціального розвитку. До складу якого
також входять відділи соціального за-
хисту, соціального страхування та оздо-
ровлення, житловий відділ. Маємо у під-
порядкуванні підрозділ з технічного
обслуговування.

Якщо, наприклад, наш працівник отри-
мав житло, то ним же забезпечується і
його дружина та діти, які працюють в осві-
тянських, медичних чи будь-яких інших
закладах міста. Хоча, чесно кажучи, житло-
ве питання — одне з найболючіших соці-
альних питань на підприємстві. На квар-
тирному обліку 1297 осіб, багато з них
очікують на розширення житлової площі.
Адміністрація та профспілковий комітет
чимало уваги приділяють молодим спеціа-
лістам, пільговикам, оперативному персо-
налу, який дбає про безпеку роботи АЕС та
виробництво електроенергії. За минулий
рік покращили умови проживання 137 пра-
цівників. Ми колишні гуртожитки переоб-
ладнуємо під малосімейне житло, яке у
перспективі згідно з законодавством може
бути приватизовано. Таким чином змен-
шуватиметься і квартирна черга. Щоб
зняти напругу у цьому питанні, нам по-
трібні  кошти,  потрібні  інвестори. 

(Закінчення на 3-й стор.)

СОЦІАЛЬНИЙ БЛОК ВП «РІВНЕНСЬКА АЕС»

З ВЕЛИКОДНЕМ, ДОРОГІ СПІЛЧАНИ!

Воскресіння Ісуса Хрис-
та — перша справжня пере-
мога життя над смертю,
найвеличніше християн-
ське свято. Воно ще на-
зивається Пасхою, тобто
Днем, коли відбувся наш
перехід від смерті до жит-
тя, і від землі до неба.
Апостол Павло вчить: «Як-
що Христос не воскрес, то
проповідь наша марна,
марна і віра наша» (1 Кор.
15, 14). Свято триває цілий
тиждень, а служба у хра-
мі відбувається особлива,
святкова. Пасхальна служ-
ба починається опівночі із
суботи на неділю. Вона
сповнена духовної радос-
ті. Усі дні цього великого

свята ми вітаємо один одного словами: «ХРИСТОС
ВОСКРЕС!», а у відповідь — «ВОІСТИНУ ВОСКРЕС!».
Обмінюємося крашанками, які посвячені разом із паска-
ми після першої Пасхальної літургії.

Нагадаємо, 18 квітня мине рік, як було започатковано за іні-
ціативою профспілок, зокрема Атомпрофспілкою, серію зустрі-
чей керівників міністерств і відомств з представниками націо-
нальних галузевих профспілкових центрів для врегулювання
проблемних соціально-економічних і трудових питань.

Заслуговує на велику повагу те, що у регулярному конструк-
тивному діалозі між урядом і профспілками безпосередньо бере
участь Прем’єр-міністр України Юлія Тимошенко, яка першою
від влади пристала на пропозицію профспілок з проведення
таких громадських слухань і закликала об’єднати зусилля для
мінімізації та запобігання негативним наслідкам складних еконо-
мічних явищ.

Принагідно зазначимо, що торік за каденції нинішнього
уряду було укладено довгождану для трудящих Генеральну
угоду на 2008—2009 роки, на початку квітня 2008-го підписано
Меморандум про партнерство і співробітництво між Кабінетом
Міністрів України та Всеукраїнськими профспілками і про-
фоб’єднаннями. Більш діяльним стало урядово-профпілкове
співробітництво у форматі Національної тристоронньої еконо-
мічної ради. Нині без погодження з профспілковою стороною
жоден документ соціального значення не виноситься на засідан-
ня уряду. Головне, що співпраця, спільні консультації уряду з
профспілками стають постійними і цьогоріч. Можна констатува-
ти, що антикризові урядово-профспілкові зустрічі досягли пози-
тивної динаміки у вирішенні питань окремих галузей, підпри-
ємств, трудових колективів. Водночас, є складні проблеми, які
мають тривалі законодавчі чи фінансові аспекти їх розв’язання, а
є й такі, що затягуються через зайві бюрократичні перепони у
владній вертикалі й горизонталі, на що керівник уряду реагує
миттєво і принципово.

(Закінчення на 2-й стор.)

УРЯД І ПРОФСПІЛКИ:
СОЦІАЛЬНЕ ПАРТНЕРСТВО У ДІЇ

Динаміка діалогу проти
випробувань кризою

За темою порядку денного V Пленуму 
ЦК Атомпрофспілки, травень 2009 року
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ЧТО ВЫПОЛНЕНО,
А ЧТО — НЕТ

Говоря об основных результа-
тах работы коллектива за прошлый
год, следует упомянуть то, что пла-
новое задание по выработке элек-
троэнергии коллектив выполнил на
101,4%. В течение года произво-
дился ремонт оборудования, его
модернизация, велись работы по
продлению срока эксплуатации
энергоблока №1. Однако, гене-
ральный директор акцентировал
внимание и на отдельных направле-
ниях, которые в полном объеме
выполнены не были. По ряду объек-
тивных причин срываются сроки
выполнения ремонта и замены обо-
рудования столовой №11, которые
должны были закончиться еще в
феврале прошлого года. До начала
ремонтной кампании остается
немного времени, на предприятие
придут подрядчики, а значит, уве-

личится количество людей, которых
нужно будет кормить, а в столовой
— разруха. Об этом в своем отчете
говорил уже Владимир Лещетный.
Он предложил администрации
объединить усилия для скорейшего
решения этого вопроса.

ЖИЛЬЕ: ВОПРОСОВ МНОГО
Не удалось в этом году также

освоить запланированные объемы
капиталовложений по строитель-
ству жилого дома №6. Было отме-
чено, что в прошлом году атомная
станция новое жилье не строила,
хотя ранее принятой среднесроч-
ной инвестиционной программой
НАЭК «Энергоатом» был предус-
мотрен ввод в 2009 году двух подъ-
ездов дома №6. Но отсутствие обо-
ротных средств не позволило сде-
лать существенный задел по этому
зданию. «К сожалению, — сказал В.
Ким, — эта проблема остается и в
нынешнем году — запланирован-
ные средства на строительство
жилья в объеме 5 миллионов гри-

вень, при общей плановой стоимо-
сти двух подъездов в 23 миллиона,
существенно не приблизят ввод
дома в эксплуатацию. Тем не
менее, эта задача должна оста-
ваться одной из главных долгос-
рочных приоритетов Компании».

В течение 2008 года жилищно-
бытовая комиссия АЭС, которую
возглавляет Виктор Полтарак, вела
контроль за постановкой работни-
ков на квартирный учет, за распре-
делением квартир и семейных
общежитий. Ни одно решение, —
утверждает профсоюзный лидер
Владимир Лещетный, — не прини-
малось без рассмотрения комис-
сией. Так, за отчетный период было
распределено на списки АЭС 26
квартир (в том числе 21 — передо-
викам производства). Сторонним
организациям и на контрольные
списки было выделено три кварти-
ры, 24 семьи вселились в общежи-
тия. Комиссией также проведена
огромная работа по формирова-
нию очереди на получение нового

жилья и улучшения жилищных
условий. Почти завершена работа
по составлению общего списка на
получение временного жилья.

ОХРАНА ТРУДА: ОПЫТ УЧТЕН,
КОНТРОЛЬ — УЖЕСТОЧЕН
Необходимо это, по мнению

генерального директора, для того,
чтобы исключить проблемы с
поставками спецодежды, обуви и
средств индивидуальной защиты,
которые имели место в прошлом
году. Как было отмечено, отдель-
ные поставки выполнялись с на-
рушениями заявленной номенкла-
туры и связаны были, в первую
очередь, с неритмичностью поста-
вок со стороны ОП «Атомкомп-
лект». «Указанные проблемы мож-
но было решить в оперативном
порядке и в более короткие сроки,
— сказал В. Ким, — и подразделе-
ния должны стать действенными
контролерами этого вопроса».
Тем более что за первый квартал
2009 года еще не получено ни
одной единицы специализирован-
ной одежды, обуви и СИЗ.

Как доложил Владимир Лещет-
ный, комиссией по охране труда
ежемесячно проводились обходы
рабочих мест, поднимались вопросы
по климату в производственных
помещениях, питьевому режиму,
обеспечению спецодеждой.

О ЦЕЛЯХ И ЗАДАЧАХ
— Важной частью стратегиче-

ской цели коллектива и админи-
страции ОП ЮУАЭС является раз-
витие предприятия, — сказал во
время выступления генеральный
директор. — Наращивание уста-
новленной генерирующей мощ-
ности — это гарантия развития
промышленности, рост благосо-
стояния работников нашей стан-
ции, создание новых рабочих
мест для нашего подрастающего
поколения. В этой части работа
ведется по двум направлениям:
достройка Ташлыкской ГАЭС и
строительство четвертого энер-
гоблока. Цели, задачи, мероприя-
тия и сроки определены, вопрос
только в финансовой поддержке
наших планов.

Финансово-экономический кри-
зис, вероятно, не позволит Компа-
нии и ОП ЮУАЭС реализовать все
производственные программы. Од-
нако усилия будут направлены на
сохранение существующих рабочих
мест, своевременную выплату за-
работной платы персоналу, обеспе-
чение всех предусмотренных Кол-
договором гарантий и льгот. Я
уверен: наш коллектив с поставлен-
ными задачами справится, — завер-
шил Виссарион Ким.

Наталия КАРТАШОВА

СОЦІАЛЬНА АКТИВНІСТЬ — ОСНОВА ДВОСТОРОННІХ, ПАРТНЕРСЬКИХ ВЗАЄМОВІДНОСИН

Генеральный директор ОП ЮУАЭС Виссарион КИМ:
«Наши усилия будут направлены на обеспечение
всех предусмотренных Колдоговором гарантий
и льгот работникам предприятия»

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Звісно, нові фінансові
реалії не додають оптиміз-
му працівникам ядерного
енергопромислового комп-
лексу, які без малого всі є
членами Атомпрофспілки.
У цей непростий час випро-
бувань галузь не може від-
городитися від кризи, але
має вийти з неї з наймен-
шими втратами.

Атомпрофспілка, без-
умовно, і надалі активізу-
ватиме об’єднання влас-
них зусиль та профільних
міністерств і відомств,
спрямованих на системну
соціальну підтримку пра-
цівників-членів профспіл-
ки за нинішніх економічних
умов, — наголосив у роз-
мові з кореспондентом га-
зети Голова Профспілки
працівників атомної енер-
гетики та промисловості
України Валерій Матов. —
Стан виконання поперед-
ніх рішень уряду та дору-
чень Прем’єр-міністра за
результатами спільних зу-
стрічей викликає упевне-
ність у тому, що профспіл-
кові вимоги та пропозиції
реалізуються і будуть вті-
лені.

Керівник Кабміну Юлія
Тимошенко публічно за-
явила, що уряд активно
працює над розвитком,
зокрема, такого пріоритет-
ного напряму економіки, як
атомна енергетика, у тому
числі літакобудування, гід-
роенергетика тощо.

Сьомого квітня у залі
засідань Кабінету Міністрів
України під головуванням
Першого віце-прем’єр-мі-
ністра Олександра Турчи-
нова відбулася спеціальна
нарада, присвячена подо-
ланню наслідків Чорно-
бильської катастрофи (див.
«АУ» №15, 2009 рік. —
Прим. ред.), в якій взяли
участь представники про-
фільного Комітету Верхов-
ної Ради України, керівники
відповідних міністерств і
відомств, підприємств та
організацій зони відчужен-
ня, представники місцевих
органів влади.

На запрошення уряду на
нараді був присутній і висту-
пив Голова Атомпрофспілки
Валерій Матов. Він торк-
нувся соціально-економіч-
них питань, що стосувалися
діяльності трудових колек-
тивів зони відчуження і
Чорнобильської АЕС у пло-
щині реалізації заходів Каб-
міну, затверджених відпо-
відним розпорядженням, за
підсумками розширеного
засідання уряду з керівни-

ками галузевих профцент-
рів 25 лютого 2009 року.

Голова Атомпрофспіл-
ки, найперше, акцентував
увагу учасників засідання
на тому, що соціальний
блок підприємств зони від-
чуження і Чорнобильської
АЕС включно фінансується
держбюджетом ще недос-
татньо, зокрема, потребу-
ють урегулювання статті
витрат на зарплату, допла-
ти, пільгові виплати, на
заходи з безпеки умов та
охорони праці, медико-
санітарне обслуговування.
Окремо він наголосив на
необхідності цивілізовано-
го, людського підходу до
розв’язання багаторічної
проблеми стосовно вар-
тості триразового ліку-
вально-профілактичного
харчування вахтовиків, що
нині загалом становить 12
грн. 50 коп.

Протокольне розпоряд-
ження з окреслених пропо-
зицій буде, певен керівник
Атомпрофспілки, але прин-
ципово важливо, що ці уря-
дові доручення профільним
виконавчим органам влади
уже під час засідання отри-
мали своєрідну гарантію їх
виконання у вигляді ухва-
леного рішення про ство-
рення Міжвідомчої комісії з
комплексного розв’язання
чорнобильських проблем.
Її діяльність передбачаєть-
ся спрямувати на вирі-
шення нагальних питань
соціального захисту чорно-
бильців. Комісію очолить
прем’єр або віце-прем’єр.
Тобто вона зорганізована і
працюватиме на найвищо-
му рівні влади.

У цьому ракурсі на-
прошується життєво потріб-

на нова ініціатива уряду з
якнайшвидшого внесення
змін до державного бюдже-
ту 2009 року у травні по-
точного року. Насамперед,
щодо збалансованості бюд-
жетних асигнувань, зокре-
ма, для зонних підприємств,
де превалюють видатки на
заробітну плату — 80%.
Фінансування ж на енерге-
тичні, господарсько-технічні
потреби практично відсутнє.
На виконання виробничих
програм також не виходить
щось викроїти.

Так, заробітна плата —
це головна соціальна га-
рантія, окрім того — основа
мотивації праці і також важ-
ливий інвестиційний ре-
сурс. Але під зарплату вах-
товикам потрібна конкрет-
на робота, забезпечена

усім необхідним для її вико-
нання, а державі, суспіль-
ству — здійснення конкрет-
них і невідкладних завдань
з ліквідації наслідків Чор-
нобильської катастрофи, у
самому її епіцентрі.

Залишилися лічені дні
до 26 квітня — 23-річниці
атомної трагедії, через яку
за сумною волею долі світ
дізнався про Україну як дер-

жаву, її постраждалих гро-
мадян та про радіаційну
небезпеку, що досі таїть у
собі об’єкт «Укриття» і зона
відчуження у цілому. На яку
реакцію зарубіжних країн-
донорів у розв’язанні чор-
нобильських проблем мож-
на очікувати, якщо Україна
обрізає «чорнобильський»
бюджет і недофінансовує
зазначені роботи? Звісно,
це будуть одні обіцянки, а
не грошова допомога з-за
кордону.

Паралельно Валерій Ма-
тов озвучив на урядово-
му засіданні негаразди, що
спіткали більш як 950  пра-
цівників ТОВ «Восток-Руда»
— членів Атомпрофспілки у
м. Жовті Води. На цьому гір-
ничому підприємстві утво-
рилася кількамільйонна за-

боргованість у зарплаті, а
днями його власники видали
наказ про запровадження
одноденного робочого тиж-
ня. По суті, це розгін праців-
ників по домівках. Але пору-
шення своїх трудових прав
гірники налаштовані не до-
пустити. Ситуації може зара-
дити, зазначив Валерій Ма-
тов, позитивне рішення уря-
ду про відшкодування ТОВ
«Восток-Руда» підтвердже-
ної суми ПДВ у розмірі 9,9
млн. грн. З цього приводу
Прем’єр-міністру Юлії Тимо-
шенко було передано від-
повідне Звернення Голови
Атомпрофспілки.

…Наступного дня, 8 квіт-
ня, делегація Атомпроф-
спілки на чолі з Валерієм
Матовим брала участь у пар-
ламентських слуханнях на
тему: «Сучасний стан та
актуальні завдання подолан-
ня наслідків Чорнобильської
катастрофи» (докладніша ін-
формація — у наступному
номері. — Прим. ред. «АУ»).
Під час виступу на слуханнях
заступника міністра праці та
соціальної політики України
Володимира Барабаша від
Атомпрофспілки було опуб-
лічнено запит, в якому ви-
словлено подяку за активну
співпрацю департаменту з
питань соціального захисту

чорнобильців Мінпраці та
прохання роз’яснити ситуа-
цію щодо дії у 2009 році
постанови Кабінету Міністрів
України №831 від 10.09.2008
року «Про доплати особам,
які працюють у зоні відчу-
ження». Історія питання така,
каже Валерій Матов: шля-
хом проведення складних
узгоджувальних процедур і
переговорів з причетними
центральними органами ви-
конавчої влади та представ-
никами Атомпрофспілки цей
соціально значущий доку-
мент торік набув «права гро-
мадянства». За поданням
Мінпраці уряд ухвалив жада-
ну постанову, завдяки якій
вдалося вирішити питання
збільшення заробітної плати
працівникам зони відчужен-
ня та довести динаміку зрос-
тання середньої зарплати до
загальнодержавної. Але за
наростаючих кризових явищ
чинність цієї постанови на
2009 рік уряд мав відтермі-
нувати на 1.01.2010 року.
Проект такого рішення було
запропоновано Мінеконо-
міки, на що категоричним
«ні» відреагувала Атомпроф-
спілка. Через зупинення дії
постанови працівники ЧАЕС
та зони відчуження втратили
б у зарплаті в середньому за
місяць 937 грн. 50 коп.,
близько 35%.

Володимир Барабаш з
трибуни Верховної Ради
України повідомив, що  831-
ша постанова уряду чинна.
«Ми профінансували січень
цього року, і за лютий-бе-
резень кошти надійдуть.
Цю позицію уряду буде
виконано в повному обсязі,
усі виплати здійснювати-
муться». У сегменті цього
нормативного акта зара-
ховуватиметься пільговий
пенсійний стаж робіт у Чор-
нобильській зоні за списка-
ми №1, 2, буде врегульова-
но питання про належне
лікувально-профілактичне
харчування для вахтових
працівників зони відчужен-
ня — вже переглядається
набір продуктів, унормову-
ється кількість блюд та їх
асортимент.

Зона відчуження зали-
шається на багато літ тери-
торією підвищеної техно-
генної безпеки, що і донині
є частково контрольова-
ним джерелом радіаційно-
го забруднення басейну
р. Дніпро та прилеглих
територій. Навіть в умовах
обмежених ресурсів дер-
жавного бюджету людина,
усі її дії при подоланні
наслідків Чорнобильської
катастрофи мають бути
найголовнішим національ-
ним пріоритетом.

Записав
Микола ВАРЧИН

Динаміка діалогу проти випробувань кризою
УРЯД І ПРОФСПІЛКИ: СОЦІАЛЬНЕ ПАРТНЕРСТВО У ДІЇ

Робота на даху «саркофага»

Намивання дамби на правому березі р. Прип’ять

За темою порядку денного V Пленуму 
ЦК Атомпрофспілки, травень 2009 року

У Міністерстві праці та
соціальної політики створе-
но спеціальний орган, який
має залучати громадські
організації, що займаються
чорнобильськими питання-
ми, до співпраці. Назива-
тися він буде «Консульта-
тивна рада з питань соці-
ального захисту громадян,
які постраждали внаслідок
Чорнобильської катастро-
фи». Очолив раду заступник
міністра праці та соціальної
політики України Леонід
Савенко.

У міністерстві перекона-
ні, що поступове зміщення
акцентів у чорнобильській
проблемі — з техногенної до
соціальної — сприятиме,
нарешті, приверненню уваги
до вирішення проблем кож-
ної постраждалої людини.

«На сьогодні в Україні
зареєстровано 38 «чорно-
бильських» всеукраїнських
громадських організацій. Ми
будемо співпрацювати з усі-
ма, хто матиме до того ба-
жання, і сподіваємося з до-
помогою цих організацій, їх
структур і підрозділів на місцях
дійти до кожного, хто потребу-
ватиме державного захисту і
підтримки», — сказав заступ-
ник голови ради, директор
департаменту з питань соці-
ального захисту «чорнобиль-
ців» Сергій Лисенко.

Він також наголосив, що
нині статус постраждалих від
наслідків чорнобильської ка-
тастрофи в Україні мають 2
млн. 307 тис. осіб. Серед них
понад півмільйона — діти. А
тому уряд постійно тримати-
ме під контролем розв’язан-
ня їхніх проблем, визнача-
тиме ефективні підходи до
упорядкування законодавчої
бази з мінімізації наслід-
ків Чорнобильської трагедії.
Лише об’єднавши зусилля,
можна домогтися позитивно-
го результату в покращенні
долі постраждалих людей.

ДЛЯ ПІДТРИМКИ
ЧОРНОБИЛЬЦІВ

На засіданні Верховної
Ради України 15 квітня
2009 року прийнято за
основу у першому читанні
проект Закону про вне-
сення змін до Закону
України «Про статус і соці-
альний захист громадян,
які постраждали внаслі-
док Чорнобильської ката-
строфи» (щодо посилення
соціального захисту) —
реєстр. №3239. Цим зако-
нопроектом пропонується
поширити пільги щодо по-
зачергового обов’язкового
забезпечення місцями у
дошкільних закладах дітей
громадян, які постраждали
внаслідок Чорнобильської
катастрофи, віднесених до
першої категорії, на середні
навчальні заклади, а також
на вступ поза конкурсом
до комунальних вищих нав-
чальних закладів.

У ПАРЛАМЕНТІ



Рубіж ХVІІІ — ХІХ ст. ознаме-
нував собою кардинальні зміни
всього суспільного життя люд-
ства. Швидкий розвиток систем
дистанційного управління та
передачі інформації на відстань,
зростання індустріального та
міського населення, професійна
диференціація сприяли, зокре-
ма, створенню в майбутньому
підприємств електричних ка-
бельних мереж.

Історіографія розвитку електрич-
них кабелів є дуже цікавою та заслуго-
вує особливої поваги та розуміння.

Отже… Розвиток, таким чином,
зосереджується на схемі: «кабель-
тов» — канат — трос — кабель.

Телеграфія, як відомо, належить
до перших електротехнічних відкрит-
тів. Перші телеграфні лінії 40-х рр. ХІХ
ст. були повітряними із залізних дро-
тів. Голі дроти в землі прокладали в
дерев’яних колодках; ізольовані про-
соченим шовком — у металевих або
глиняних трубах. У 1842 р. у Росії
Якобі Моріц Герман проклав телег-
рафний кабель з мідного дроту, який

був обгорнутий папером з покриттям
у декілька прошарків смоли, воску та
сала. Кабель розміщували у скляній
трубці, яка швидко руйнувалася. Ці
лінії не знайшли практичного вико-
ристання.

Потреба у кабелях виникає майже
одразу. Перші телефонні апарати
Зьомеррінга, Шиллінга, Морзе, що
давали візуальну інформацію, літе-
родрукувальні апарати Юза, Уітстона,
Бодо, Сименса потребували багатод-
ротового зв’язку між станціями пере-
давання і приймання електричного
сигналу. Відомий з давніх-давен тер-
мін «кабель» — трос, якірний канат —
було перенесено на термінологію
електротехніки.

«Kabeln tr» означало телеграфу-
вати по кабелю. Кабельний провід,
призначений для електричної про-
водки, стає схожим за технологією
виготовлення та конструкцією до
троса, якірного каната.

Більш ефективним стає вивчення
електротехнічної продукції завдяки
ознайомленню з історією виникнення
електричного кабелю.

Задовго до нашої ери люди виго-
товляли дріт розплющуванням мета-
лу на листи, з подальшим розрізан-
ням на тонкі нитки. Зразки дроту,
виготовленого у такий спосіб за вісім
століть до нашої ери, зберігаються у
Кенсінгтонському музеї в Лондоні.

Сучасне волочіння дроту почали
застосовувати значно пізніше.

Дроти в канат довгий час не скру-
чували, а зв’язували пучками. Канати
подвійного скручування називали
тросами, потрійного — кабельними.

На 80-ті рр. ХІХ ст. основними тех-
нологічними досягненнями у виготов-
ленні кабельної електротехнічної про-
дукції були: ізоляція підводних кабелів
шарами гутаперчі* або гуми, захист
бронею з дротів або залізних стрічок,
або просоченим прядивом; викорис-
тання волокнистої просоченої ізоляції
для підземних кабелів (спочатку з коко-
нів індійської рослини джуту, пізніше —
паперу) і захисних свинцевих оболонок;
вакуумне сушіння кабельної ізоляції.

(*Гутаперча — отримується з широ-
ко розповсюдженої в Україні та в
Білорусі рослини бересклет бородав-
чий, інколи його називають бруслиною.
Він є прекрасним гутаперченосом. У

корі його коріння міститься 10—12%
гути).

Початок використання кабель-
ної продукції для потреб електрое-
нергетики і електрифікації пов’язу-
ють із побудовою першої у світі
центральної електростанції (Нью-
Йорк, 1882 р.) та з ім’ям Едісона
Томаса-Альва. Низьковольтна під-
земна мережа мала основні еле-
менти сучасних кабельних ліній,
з’єднувальні і відгалужувальні муф-
ти тощо. Монтаж такої мережі був
негнучким.

Силовий кабель мав вигляд заліз-
ної труби, куди вкладалися дві або
три мідні штанги, ізольовані між
собою і від труби бітумною масою.

Підземні кабелі із джутовою ізо-
ляцією та свинцевою оболонкою
були гнучкими і досить надійними,
але мали напругу пробою не вище
як 2кВ. Лише використання просо-
ченого паперу, що запропонував
італієць Ферранті Себастьян-Ціані
(1890 р.), дало змогу англійській
фірмі Коллендерс (1890 р.) про-
класти між Лондоном і Дептфордом
перший кабель на робочу напругу
10 кВ.

У Києві за проектом професора
Київського політехнічного інституту
Артем’єва М.А. — видатного фахівця-
енергетика, в 1890 р. почала діяти
перша міська електростанція постій-
ного струму потужністю 150 к.с.
(110,3 кВт), у районі Національної
опери та прокладено першу низько-
вольтну підземну кабельну мережу,
напругою 110 кВ, для освітлення вул.
Хрещатика. Вона живила 14 елект-
ричних дугових ліхтарів.

Принципово нову конструкцію
мастило-наповненого кабелю розро-
бив італієць Емануель Л. У 1923 р. іта-
лійська фірма Піреллі виконала
дослідну мережу 130 кВ однофазного
кабелю цієї конструкції. В 1927 р. у
Нью-Йорку і Чикаго прокладено дві
промислові лінії мастило-наповнених
кабелів на 132 кВ.

У Києві: 1959 р. — введена в екс-
плуатацію перша в колишньому СРСР
кабельна мережа 35 кВ, 1977 р. — за-
проваджена кабельна мережа 110 кВ.

Сучасна промисловість випускає
більш як 500 марок електрокабелів
різної напруги, до 500 кВ включно, що
слугують для надійної і безперебійної
передачі, зокрема і атомної електрич-
ної енергії споживачам.

Володимир ЦИГАНЕНКО
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СОЦІАЛЬНІ ДІЇ УРЯДУ

ВИПЛАТИ ПЕНСІОНЕРАМ
Під час чергового засідання колегії Мінпраці та соцполітики

України обговорювали й тему пенсійних виплат. Зокрема,
міністр Людмила Денісова запевнила, що уряд не зменшить
жодної виплати як непрацюючим, так і працюючим пенсіонерам.

«Хочу звернути увагу і заспокоїти всіх щодо нових призна-
чень пенсій. Вони здійснюються із застосуванням показника
заробітної плати за 2008 рік у розмірі 1574 грн., який збіль-
шився на 31% порівняно з 2007 роком. Перерахунок пенсій з
урахуванням стажу роботи, набутого після призначення пенсії,
буде здійснено із застосуванням показника середньої заро-
бітної плати за 2007 рік у розмірі майже 1198 грн. Це питання
врегульовано спільним листом Міністерства праці та соціаль-
ної політики та Пенсійного фонду», — зазначила міністр.

Також пропонується посилити соціальні гарантії жінкам,
які здійснюють догляд за дітьми віком до трьох років, з тим
щоб виключати ці періоди із заробітку жінки для обчислення
пенсії, що дасть змогу більш ніж на 20% збільшити розмір
пенсії, без урахування часу догляду за дитиною.

ДЕРЖАВНА ПІДТРИМКА САМОЗАЙНЯТОСТІ
— Своїм головним завданням у період кризи ми вважаємо

поширення популярної в Європі практики — створення можли-
востей для розвитку самозайнятості особи, наприклад сімей-
ного бізнесу, — повідомила журналістам Олександра Кужель,
голова Державного комітету регуляторної політики й підпри-
ємництва. — Ми плануємо максимально спростити реєстрацію
таких підприємців: зайшов у податкову або надіслав в елект-
ронній формі заявку, одержав патент, що коштуватиме від 20
до 100 грн на місяць, і починай працювати. Така форма підійде
для роботи гувернанткою, економкою, прибиральницею. З
метою здійснення цих планів спільно з Фондом зайнятості та
«Укрексімбанком» ми розробляємо програму мікрокредиту-
вання для підтримки самозайнятих осіб невеликими коштами,
щоб у них була можливість почати свій бізнес. Але про пенсій-
не забезпечення в цьому разі не йдеться: із цієї мізерної суми
неможливо здійснити відрахування ще й у Пенсійний фонд.
Пенсійне забезпечення за такої форми зайнятості має бути
добровільним (тобто підприємець особисто укладає договір
пенсійного страхування із Фондом і сплачує страховий внесок
у розмірі не менш ніж внесок з мінімальної зарплати.

Конкурс наукових рефератів серед членів організації
молоді первинної профорганізації ВП ХАЕС, започаткова-
ний свого часу з її ініціативи, не став одноразовою акцією.
Змагання розвивається і удосконалюється, залучаючи
дедалі більше прихильників, які готові подати своє бачення
розв’язання конкретних виробничих і соціальних проблем.

Цього разу на суд журі було запропоновано п’ять робіт за
трьома напрямами. Від технічної секції виступали інструктор
навчально-тренувального центру Віктор Ройко з рефератом
«Концепция построения управляющих систем безопасности
(УСБ) на принципах «жесткой логики» та інженер відділу кон-
тролю металу Петро Гончар, який розкрив тему «Дослідження
механічних характеристик металу корпусу реактора за допо-
могою випробувань зразків-свідків модернізованих». Журі
довго визначалося кому з них надати перевагу. Зваживши всі
«за» і «проти», перше місце присудили Віктору Ройку.

Дещо перепліталися питання, розкриті у роботах двох пред-
ставниць соціальної секції. Провідний інженер відділу роботи з
громадськістю і ЗМІ Юлія Тараторкіна відстоювала перед журі
«Проектний підхід до реалізації соціальної політики ВП ХАЕС», а
технік відділу охорони праці Олена Бузовська запропонувала
«Проект програми концепції формування і підтримки позитив-
ного іміджу Хмельницької атомної електростанції». Обидві теми
заслуговують на увагу і кожна зі свого боку актуальна напере-
додні громадських слухань і консультативного референдуму в
рамках добудови 3-го і 4-го енергоблоків ХАЕС. А достойним
першого місця, на думку журі, був реферат Юлії Тараторкіної.

І лише інженеру реакторного цеху Миколі Одійчуку, що
представляв профспілкову секцію, не було з ким було змагати-
ся. Бо він єдиний, хто обрав для дослідження цей напрям.
Реферат Миколи «Эффективность проведения коллективных
переговоров при составлении коллективного договора» акту-
альний, а порушувані в ньому питання так само цілком прий-
нятні для практичного застосування. Деякі моменти автору
запропоновано доопрацювати. Микола Одійчук, як і переможці
у двох інших секціях, відстоював свою наукову роботу на ана-
логічному конкурсі уже на рівні компанії НАЕК «Енергоатом».

Так збіглося, що в день проведення конкурсу наукових
рефератів на ХАЕС перебували представники організацій моло-
ді інших українських атомних станцій. Молоді активісти проф-
спілки залюбки ознайомилися з напрацюваннями нетішинців,
щоб і в своїх колективах започаткувати такі творчі заходи, поста-
вивши їх на постійну основу. Адже ці конкурси є доброю школою
молодого спеціаліста і мотивацією до продуктивної праці.

Школа професіоналізму

У МОЛОДІЖНИХ ОРГАНІЗАЦІЯХ
АТОМПРОФСПІЛКИ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Ними готові бути самі пра-
цівники. І надання безвід-
соткових позик, яке у нас
практикується, — це те саме
інвестування. Це прогре-
сивний метод забезпечення
житлом. Впевнений, він
дасть свої результати най-
ближчими роками. Але без
турботи Компанії, без фінан-
сування нею запланованого
будівництва житла, нам не
впоратися з цим питанням.
Ми ж розуміємо, що, забез-
печивши нашого працівника
хорошим заробітком і нор-
мальним житлом, у нього
буде і стовідсоткова віддача
на робочому місці.

— До речі, щодо заро-
бітної плати. Чи «прижи-
лася» на РАЕС 25-ступе-
нева тарифна сітка?

— Ми багато працювали
над її впровадженням,

пройшла адаптація на міс-
цях. Та це не означає, що
вона досконала. Пропозиції
з цехів ще продовжують
надходити і особливо від
працівників низових вироб-
ничих ланок. Повинно бути
виважене розуміння відпо-
відності трудового внеску
кожної людини у загальну
справу і матеріальної вина-
городи за її працю.

Ми розглядаємо всі
пропозиції, що стосуються
не тільки покращення опла-
ти праці, а й усього блоку
соціальних питань. Таких
напередодні конференції
трудового колективу було
внесено 59. Значно менше,
ніж у попередні роки, що є
свідченням того, що про-
блеми, з якими люди звер-
таються до нас, вирішують-
ся. Гадаємо, що також буде
вирішено питання скоро-
чення розриву заробітної
плати промислового та
непромислового персона-
лу. Розрив же становить
більше 25%. Ця пропозиція
до конференції трудового
колективу Енергокомпанії
записана у постанові на-
шої станційної конференції.
Атомники сьогодні відчува-
ють турботу і адміністрації, і
профспілкового комітету.

Піклуватися про людину,
про вирішення її соціальних
проблем покликано і наше
управління, яке було ство-
рено, спочатку як відділ, у
1991 році. Я очолюю його з
липня 2001 року. Нині тут
трудиться 457 осіб. Пла-
нуємо свою роботу так, щоб
у працівників ВП РАЕС була
можливість прийти поспіл-
куватися з фахівцями управ-
ління соціального розвитку,
отримати роз’яснення з
того чи іншого пункту Ко-
лективного договору, напи-

сати заяву на отримання
пільги тощо. До речі, наш
графік роботи скорегований
для зручності відвідувачів.
Такої структури єдиного
соціального розвитку, як у
нас, немає на жодній АЕС
«Енергоатома». Вона не-
проста в управлінні, але
ефективна у плані фінансу-
вання, розподілі коштів та
контролю за їх використан-
ням. Дає можливість опера-
тивно надавати інформацію,
аналізувати роботу на міс-
цях. Наше завдання, щоб
кошти, які витрачає Ком-
панія на соціальну сферу,
використовувалися ефек-
тивно, на благо працівників
станції.

А це культурно-масова і
спортивно-оздоровча робо-
та, яка на Рівненській атом-
ній електростанції розвине-
на на досить високому рівні.
Наш Палац культури бу-

ло реконструйовано перед
пуском 4-го енергоблока. У
ньому прекрасна глядацька
зала на 600 місць, кімнати
для заняття у 43 гуртках, які
відвідують понад 560 юних
кузнецовців. Дитина, яка
має нахил до музики, співу,
танців тощо, може займати-
ся тут. При цьому оплата —
мінімальна. Звітний кон-
церт, який нещодавно від-
бувся, довів, що ми вихо-
вуємо справжні таланти. І
радіють вдячні глядачі!

У нас немає єдиного
спортивного комплексу, як
на інших атомних елект-
ростанціях, проте маємо
непогані переобладнані
приміщення , які відповіда-
ють сучасним вимогам. Є
ще красивий стадіон, на
якому проводимо змаган-
ня і міжнародного рівня.
Його теж реконструювали
перед пуском 4-го енер-
гоблока.

— Які найпопулярніші
види спорту?

— Безперечно, це греко-
римська боротьба. А ще —
плавання, легка та важка
атлетика, футбол, бокс, кік-
боксинг, кульова стрільба.
Розвиваємо волейбол, бас-
кетбол, шашки. У спортивних
секціях відділень КДЮСШ,
клубу боксу та кікбоксингу
«Золота рукавиця» понад 700
учнів-спортсменів, які зай-
маються у 58 групах. Із них 32
спортсмени 1-го розряду, 18
кандидатів у майстри спорту,
три майстри спорту та два
майстри спорту міжнародно-
го класу. Протягом минулого
року члени спортивних сек-
цій спорткомплексу ВП РАЕС
брали участь у 195 спортив-
но-масових заходах. Це 102
турніри місцевого рангу, 60
обласних змагань, 9 регіо-
нальних, 21 Всеукраїнських

та 3 міжнародних. 42 рази
ставали призерами на Чем-
піонатах та Кубках України.
Але окрім підготовки спортс-
менів вищих розрядів, нам
потрібна масовість. І це той
показник, над яким ми по-
стійно працюємо.

— Про ваш реабіліта-
ційно-оздоровчий комп-
лекс «Біле озеро» знають
далеко за межами об-
ласті. Чим він знамени-
тий?

— Це надзвичайно кра-
сиве місце для відпочинку,
розташоване за 25 км від
Кузнецовська. Там оздоров-
люються на пільгових умовах
працівники станції і члени

їхніх сімей. За минулий рік
пройшли реабілітацію 1888
осіб. Туди можна приїхати
у вихідні та святкові дні.
До послуг відпочивальників
спортивні майданчики, ма-
газини, дискотеки. Ми за-
прошуємо на відпочинок
працівників з інших АЕС,
різних сторонніх організа-
цій. Звичайно ж, оздоровча
база потребує додаткових
капіталовкладень, особливо
у розвиток інфраструкту-
ри. Розробляємо відповідні
проекти, щоб вона відповіда-
ла сучасним європейським
стандартам.

Людмила ГАП’ЮК
Фото автора

*Англійська міра довжини (183 м стандартного корабельного каната)

ЕЛЕКТРОТЕХНІЧНІ ВІДКРИТТЯ: СТОРІНКИ ІСТОРІЇ

Від «кабельтов*» — до електрокабелів АЕС та інших підприємств

СОЦІАЛЬНИЙ БЛОК ВП «РІВНЕНСЬКА АЕС»

У юних кузнецовців є можливість займатися у різноманітних гуртках

та секціях, які діють у Палаці культури міста, що перебуває на балан-

сі Рівненської АЕС

Фото Надії ТИМОФЄЄНКО

За темою порядку денного V Пленуму 
ЦК Атомпрофспілки, травень 2009 року
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4
ТВОРЧЕ ОБЛИЧЧЯ ВП «ХМЕЛЬНИЦЬКА АЕС»

В «арсеналі» інженера цеху дезактивації і повод-
ження з радіоактивними відходами ВП «Хмель-
ницька АЕС» Сергія Ремнякова (на знімку) є не одна
перемога на Всеукраїнських виставках доробків
фотоаматорів, про що свідчать відповідні відзнаки.
Нещодавно він вийшов на значно вищий рівень,
посівши друге місце на міжнародному конкурсі
художньої та документальної фотографії «Фото-
прем’єра — 2009.UA», який відбувся у Луцьку.

У заході взяли участь фотохудожники з Італії, США,
Туреччини, Польщі, Росії. Загалом 134 митці з дев’яти
країн представили на суд журі 1500 фоторобіт. Наш зем-
ляк-атомник запропонував шістнадцять фотографій.

У ході організації виставки забракло місця для екс-
позиції, і далеко не всі роботи були виставлені.
Конкурсанти і гості міжнародної виставки серед багатьох
напрацювань фотомитців побачили лише три фотогра-
фії Сергія Ремнякова — «Сплячий дзвін», «Криваве небо»
та «Ось і зустрілися дві самотності» (друкується в газеті). 

Підбиваючи підсумки, журі схвально оцінило фото-
цикл Сергія Ремнякова «Храми Русі», тому одне з призо-
вих місць присуджено саме йому. До речі, фотороботи,
які були представлені на конкурсі, попередньо могли
побачити відвідувачі виставок у Острозі та Нетішині,
окремі з них друкувалися і в «Атомнику України».

За підсумками міжнародного фотоконкурсу пла-
нується випуск ілюстрованого фотоальбому.
Переможцям також буде вручена пам’ятна медаль.

Нещодавно для Сергія Ремнякова надійшла ще
одна приємна звістка: за підсумками щорічного фото-
конкурсу «Наша профспілка — наш захист», організо-
ваного Профспілкою працівників атомної енергетики
та промисловості України спільно з офіційним друко-
ваним органом профспілки — газетою «Атомник
України» його визнано кращим фотомайстром, який,
до того ж, супроводжує свої знімки чудовими віршами.
Активного автора газети відзначено Дипломом І сту-
пеня Атомпрофспілки України та вручено грошову
премію.

Олександр ШУСТЕРУК
м. Нетішин

Порадіймо за активногоПорадіймо за активного
автора газетиавтора газети

Наприкінці березня 2009
року в інформаційному центрі
Хмельницької АЕС відбувся
заключний етап регіонального
конкурсу рефератів «Майбутнє
ядерної енергетики».

Конкурс проводився серед
старшокласників м. Нетішина та
прилеглих до ХАЕС територій.
Його мета — формування пози-
тивного ставлення молоді міста
та регіону до АЕС, сприяння роз-
витку та популяризація атомної
енергетики, розвиток інтелекту-
альних можливостей молоді,
пропаганда знань з атомної
енергетики, підвищення іміджу
професії атомника. Організа-

тором конкурсу є інформаційний
центр Хмельницької АЕС. 

Старшокласники у 2008—
2009 навчальному році відвідува-
ли факультатив «Введення в
атомну енергетику», це курс лек-
цій, екскурсії на Хмельницьку
АЕС, її основні цехи та підрозділи,
навчально-тренувальний центр,
зустріч з молодими спеціаліста-
ми станції, перегляд відеофільмів
на ядерно-енергетичну тематику.
Після завершення факультатив-
них занять відбувся конкурс-
захист рефератів.

Журі конкурсу при визначенні
переможців враховувало спеці-
альні знання з питань ядерної

енергетики, самостійність, оригі-
нальність мислення та вміння
розкрити тему. Цього року гран-
прі виборола ліцеїстка географо-
економічного профілю ліцею-
інтернату м. Славута Олена
Ковальчук з рефератом «ХАЕС:
проблеми та перспективи роз-
витку».

Переможці регіонального кон-
курсу візьмуть участь у Все-
українському конкурсі «Атомна
енергетика і ми», який відбудеть-
ся на одній із АЕС України під егі-
дою Українського ядерного това-
риства.

Перше та друге місця посіли
нетішинські школярі Вадим Па-
ламарчук, Ольга Титарчук, Діна
Пащук.

Будуй атомне майбутнє сьогодні

ВІКОВИЙ ТЕСТ

1. Чи мешкаєте ви у ве-
ликому місті?

«Так» — додати один рік,
«ні» — відняти один рік.

2. Чи живете ви сам(а)?
«Так» — додати один рік,

«ні» — відняти один рік.
3. Після закінчення се-

редньої школи чи продов-
жили ви свою освіту?

«Так» — відняти один рік.
4. Чи регулярно ви чи-

таєте газети?
«Так» — відняти один рік.
5. Чи є ви тим, кого вва-

жають заможною або навіть
багатою людиною?

«Так» — додати два роки.
6. Чи сидяча у вас про-

фесія?
«Так» — додати один рік.
7. Чи займаєтеся ви

щонайменше двічі на тиж-
день спортом?

«Так» — відняти три роки.
8. Чи вважаєте ви себе

задоволеною життям люди-
ною?

«Так» — відняти один рік,
«ні» — додати два роки.

9. Чи швидко стаєте дра-
тівливим?

«Так» — додати два роки.
10. Чи щодня ви вживає-

те алкоголь?
«Так» — додати один рік.
11. Чи щодня ви смієтеся?
«Так» — відняти два роки.
12. Чи викурюєте ви більш

як шість сигарет на день?
«Так» — додати один рік.
13. Чи курите ви вже

понад 10 чи 20 років?
«Так, 10 років» — додати

три роки, «так, 20 років» —
додати сім років.

14. Чи вважаєте ви себе
допитливою людиною?

«Так» — відняти один рік.
15. Чи почуваєтеся пе-

реважно вільно і не сприй-
маєте усе близько до сер-
ця?

«Так» — відняти один рік.

* * *
Число, що ви його виве-

ли після відповіді на всі ці
запитання, і є вашим справ-
жнім віком, стверджують
німецькі дослідники. Втім,
може, у вас є час і бажання
щось виправити?

Подав Віктор ПАВЛОВ

Скiльки вам насправдi рокiв?
Відповідь на це запитання спробували дати німецькі нау-

ковці. Як відомо, справжній вік людини і тим більше її само-
почуття залежать від цілої низки життєвих обставин, звичок і
рис характеру.

Своєрідний тест, що ми його вам пропонуємо, допоможе
кожному розібратися у своєму справжньому віці. Відповідаючи
на 15 запитань тесту «так» чи «ні», потрібно віднімати або
додавати рік чи кілька років до свого «паспортного» віку.

ІНІЦІАТИВА ОРГАНІЗАЦІЇ МОЛОДІ ППО ВП ЗАЕС

С приходом весны природа
оживает, яркие краски радуют
глаз и поднимают настроение.
Но для обновления нашего горо-
да одной природы все же недо-
статочно. Необходимо также,
чтобы и жители Энергодара при-
ложили свои усилия: убрали
мусор и сухие ветки, скопившие-
ся за зиму, покрасили и восста-
новили скамейки, подготовили
клумбы для высадки цветов.

Так уж сложилось, что работни-
ки Запорожской АЭС не ждут при-
глашений на субботники, а сами
являются их инициаторами. Вот и
на этот раз организация молодежи
ОП ЗАЭС обратилась к городскому
голове с предложением восстано-
вить памятник воинам-освободи-
телям, который много лет назад
был установлен возле гостиницы
«Скиф» и сегодня нуждается в
серьезной реставрации. Это бла-
гое дело ребята приурочили не
только к общегородскому и стан-
ционному субботникам, но и к гря-
дущему Дню Победы. 

Кропотливая работа по восста-
новлению памятника длилась всю
неделю. Молодежной организации
очень помог профком атомной
станции, который предоставил
инвентарь, краску и прочие необ-
ходимые материалы. Городская
коммунальная служба снабдила
техникой, от исполкома привезли
побелку. Совместные усилия не
пропали даром: памятник преобра-
зился. На нем, как известно, изо-
бражены орден Победы, георгиев-
ская ленточка, нанесены памятные
слова. К сожалению, с течением
времени все это потускнело и при-

обрело не самый презентабельный
вид. Молодые специалисты ОП
ЗАЭС не только обновили цвета и
надписи, отремонтировали опре-
деленные участки, но и восстано-
вили электричество.

Помимо реставрации памятни-
ка, ребята покрасили скамейки,
бордюры, побелили деревья. К этим
работам присоединились и студен-
ты единственного в городе вуза.
Трудились быстро и, как говорится,
от души. Субботним утром органи-
зация молодежи ОП ЗАЭС закончи-
ла начатое дело. Но это вовсе не
значит, что акция была разовая. Они

намерены взять над
памятником и при-
легающей к нему
территорией своеоб-
разное шефство. Ре-
бята убеждены: очень
важно, чтобы вете-
раны почувствовали
заботу и внимание
молодого поколения,
чтобы все энерго-
дарцы не остава-
лись равнодушными к
внешнему виду свое-
го города и его исто-
рическому наследию.

Людмила ГОТЫЧ


